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ZPRÁVA SENIORÁTNÍHO VÝBORU PRO KONVENT PRAŽSKÉHO SENIORÁTU 2020 

  

Seniorátní výbor (dále jen SV) informuje konvent o společném životě a činnosti Pražského seniorátu od 

listopadu 2019 do října 2020. 

 

---- 

1. ŽIVOT SENIORÁTU V KORONAVIROVÉ DOBĚ 

Celou globální civilizaci zasáhl od počátku roku 2020 razantní nástup pandemie koronaviru COVID-19. 

Po krátkém letním zklidnění se pandemie začala opět mohutně šířit na podzim. Kvůli restriktivním 

opatřením nemohly naše sbory velkou část roku konat většinu svých aktivit v obvyklých formátech 

„tváří v tvář“. Reagovaly na to převážně pomocí internetu (streamování  bohoslužeb a dalších aktivit, i 

novými formáty) a posílením pastorační a praktické výpomoci, zvláště nejvíce osamělým a ohroženým 

skupinám členů a přátel církve.  

 V časech první jarní karantény jsme zintenzivnili společný projekt „Jídlo pro potřebné“ a každý 

všední den dováželi připravené obložené chleby do střediska Naděje u hlavního nádraží, odkud byly 

distribuovány potřebným.  

 Důkladnějšímu hodnocení průběhu a dopadů globální krize na život a službu církve se můžeme 

věnovat v diskusi o zprávách a jistě  i někdy později. 

Z pravidelných seniorátních akcí se konalo jen jedno setkání kurátorů a podzimní seniorátní 

den v Kladně. Ostatní akce - podzimní setkání kurátorů, jarní konference i jarní rekreace pro seniory - 

kvůli protikoronavirovým opatřením odpadly.  

Vizitace se od posledního konventu konaly jen v Radotíně (vizitovali Balcar a Mašek) a v 

Dejvicích (Mazur, Šarounová). Ostatní byly odloženy. 

 

----- 

2. DŮLEŽITÉ PERSONÁLNÍ ZÁLEŽITOSTI 

Soběhrdským farářem se 1. února stal na úvazek 0,5 Josef Bartošek. Tím skončila administrace Jiřího 

Orta. 

Ke dni 1. září se Lenka Ridzoňová stala farářskou sboru v Jarově, kam přešla z místa druhé 

střešovické farářky. 

Po půlroční administraci modřanského sboru Marošem Klačkem (po odchodu faráře Zvonimíra 

Šorma) se tamější novou farářskou dvojicí stali k 1. září Magdaléna a Lukáš Ondrovi (každý na úvazek 

0,5). 

Od 1. října je novým farářem berounského sboru Jordan Tomeš. Několik týdnů bude sdílet 
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úvazek s dosavadním farářem Mikulášem Vymětalem, od listopadu pak už bude jediným berounským 

farářem na celý úvazek. 

 

----- 

3. KURZ „ZÁKLADY EVANGELICKÉ TEOLOGIE“ 

Tříletý kurz „Základů evangelické teologie“ (nejen) pro budoucí laické výpomocné kazatele byl 

zakončen na jaře. Třicet absolventů obdrželo dva stupně osvědčení podle toho, jaký modul studia si 

vybrali: „absolvoval“ nebo „absolvoval a je oprávněn postoupit ke zkouškám na výpomocného 

kazatele“.  

 Z absolventů kurzu byli někteří již svými sbory navrženi a SV doporučeni ke zkouškám na 

výpomocné kazatele: Jan Balcar (Strašnice; zkoušky již úspěšně absolvoval, čeká na ordinaci), Petr 

Vacíř, Vít Jakoubek (Kliment), Jan Kučera (Salvátor), Jan Matějka, Jakub Kadeřávek (Libeň), Oliver 

Engelhardt, Tomáš Fendrych (Střešovice), Milan Včeliš, Hana Štěpánková (Jižní Město), Lenka Baštová, 

Kateřina Vojkůvková (Dobříš), Beatrice Okiga (Kobylisy). 

 

----- 

4. NA CESTĚ K SAMOFINANCOVÁNÍ 

Odložené zasedání synodu v září 2020 schválilo rozpis a výhled odvodů do Personálního fondu za 

plnoúvazkové farářské místo: 

2021:   200 tis. Kč    2026:  445 tis. Kč 

2022:  245 tis. Kč    2027:  500 tis. Kč 

2023:  290 tis. Kč    2028:  560 tis. Kč 

2024:  340 tis. Kč    2029:  620 tis. Kč 

2025:  390 tis. Kč    2030:  680 tis. Kč 

 Z loňské zprávy SV proto připomínáme vějíř možných konstelací duchovenské práce v 

podmínkách přechodu na samofinancování, jak jsou uvedeny ve strategickém plánu ČCE: 

  plný farářský úvazek na jednom sboru 

   částečný farářský úvazek na jednom sboru kombinovaný s kaplanskou prací v blízkém okolí (věznice, 

nemocnice, Diakonie…) 

  plný farářský úvazek na vícero sborech , který je jako takový koncipován již od počátku (společná 

povolací listina, otevřená možnost pozdějšího sloučení sborů…) 

  vytvoření farářských týmů pro vícero sborů (např. dva faráři se společně starají o tři nebo čtyři 

sbory) 

  částečný farářský úvazek kombinovaný se zaměstnáním mimo církev 

 

----- 

5. ZRUŠENÍ ZRUČSKÉHO SBORU 

SV navrhuje, jak avizoval a zdůvodnil již na minulém zasedání konventu, zrušení farního sboru ve Zruči 

nad Sázavou ke dni 1. 9. 2021. Při průběžném jednání SV o stavu tamějšího společenství a nemovitosti 



56. konvent Pražského seniorátu ČCE  

2. zasedání, 13. listopadu 2021, Nusle Tisk č. 3 a 

 

 

Strana  3 z 10 

byl předsedou tamní správní komise Matějem Opočenským připraven a představen realistický plán na 

revitalizaci (nejen) budovy ve spolupráci s Diakonií a dalšími místními partnery. Návrh na zrušení 

zručského sboru je obsažen v tisku 12. 

 

----- 

6. SENIORÁTNÍ VÝBOR A JEHO SPOLUPRACOVNÍCI 

Seniorátní výbor pracuje od loňského zasedání konventu ve složení: Roman Mazur, David Balcar, Lenka 

Ridzoňová (farářští členové), Daniel Heller, Jan Mašek, Tomáš Fendrych (laičtí členové), Matěj 

Opočenský, Pavel Kalus (farářští náhradníci), Jana Šarounová, Eva Potměšilová (laičtí náhradníci). 

Stálými spolupracovníky seniorátního výboru jsou také seniorátní faráři Jakub Malý a Karel Müller a 

seniorátní účetní Olga Poláková. 

Po loňské volbě byly mírně přerozděleny neformální patronáty členů a náhradníků SV nad 

jednotlivými sbory seniorátu.  

Cyklus pastorálních konferencí (= pravidelných měsíčních porad duchovních) měli ve školním 

roce 2019/20 na starost Pavel Kalus a Matěj Opočenský. Několik setkání se uskutečnilo on-line formou, 

závěrečné červnové setkání proběhlo formou večera u grilu na salvátorských terasách. 

Revize hospodaření proběhly podle plánu ve čtyřech sborech: Uhříněves (provedli Svobodová, 

Šilar) Vinohrady (Thurzová, Günter), Německy mluvící sbor (Pohlová, Jelínek) a Hvozdnice (Nadrchal, 

Fučíkovská). Posledně jmenovaní vykonali rovněž revizi seniorátního hospodaření. Výsledky jejich 

práce jsou shrnuty v příslušných tiscích 6 a 10. 

 

7. DALŠÍ ČINNOST SENIORÁTNÍHO VÝBORU A JEHO ČLENŮ I SPOLUPRACOVNÍKŮ 

Seniorátní výbor se kromě záležitostí zmíněných výše a v jiných tiscích věnoval mnoha pravidelným i 

aktuálním záležitostem a úkolům. 

 

Pravidelné úkoly, činnosti a záležitosti k projednání:  

 oficiální návštěvy sborů i neformální jednání s jejich členy a zástupci 

 doprovázení pracovníků seniorátu v náročných životních situacích, ve zdravotních, vztahových i jiných krizích  

 konzultace o práci s mládeží s farářem pro mládež a členy odboru mládeže 

 projednání a příprava voleb nových farářů (zmíněny výše), a opakovaných voleb stávajících farářů (Leonardo Teca 

v Kladně, Samuel Hejzlar v Dobříši)  

 doporučení do vikariátu: Anna Pokorná (Střešovice), Mirjam Marková (Třebíč a Libeň), Alberto Rocchini (Žižkov I) 

 doporučení k pokračování nebo obnovení kaplanské práce: Anna Šourková (Jižní Město), Simona Tesařová (Jarov) a Pavel 

Ruml (Dejvice) 

 doporučení k ordinaci na výpomocné kazatele (zmíněna výše) 

 stanovení osobních příplatků na rok 2020 a dvojích pololetních „seniorátních“ odměn 

 jednání o krátkodobých i dlouhodobých studijních volnech farářů seniorátu 

 jednání o zájemcích o zahraniční rekreační pobyty 

 pastorální konference 2020/21: zajištění míst pro konání (Smíchov, Nusle), pověření skupiny pro jejich vedení (R. Mazur a 

M. Sabo) 

 průběžná podpora projektu Jídlo pro potřebné  
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 žádost o příspěvek ze seniorátního solidárního fondu: Radotín 

 (ve spolupráci s grantovou komisí) rozdělení „malých“ grantů („mikroprojekty“) z Grantového systému ČCE  

 projednání dvou rozvojových projektů ze sborů seniorátu, které se ucházejí o „velké“ granty (oba byly doporučeny) 

 správa webových stránek seniorátu, průběžné sledování povinných finančních odvodů sborů a statistických a 

ekonomických dat o nich (po Zdeně Skuhrově převzal obojí Jan Mašek)  

 koordinace práce seniorátních revizorů hospodaření 

 podpora činnosti seniorátní Jeronýmovy jednoty prací zástupce SV T. Fendrycha 

 

Aktuální či nové úkoly, činnosti a záležitosti k projednání:  

 příprava bohoslužeb u Martina ve Zdi, na kterých byli do svých funkcí uvedení nově zvolení laičtí funkcionáři a náhradnice 

SV 

 jednání se synodním seniorem D. Ženatým a synodním kurátorem V. Zikmundem v rámci únorové vizitace seniorátu 

 průběžná podpora snahy berounských a škvoreckých o revitalizaci jejich sborů, projednání zprávy z Berouna pro synod, 

jednání o situaci ve Zruči  

 jednání se zástupci kazatelské stanice v Roztokách o budoucnosti jejich rozvíjejícího se společenství 

 (na návrh M. Opočenského) příprava grantové žádosti o podporu revitalizace zručského kostela 

 průběžná podpora misijního projektu Pastoral Brothers seniorátních farářů 

 (společně s K. Müllerem) příprava interní církevní grantové žádosti o podporu pokusu založit kolem martinských večerních 

bohoslužeb živé a misijně otevřené společenství 

 (ve spolupráci s ÚCK) dokončení sběru dat potřebných pro výpočet kombinovaného odvodu do PF 

 důkladná analýza systému příplatků a odměn; její výsledky plánuje SV sdělit vedení církve i kazatelům seniorátu 

 jednání s vedením města o případné spolupráci při zvládání koronavirové krize 

 jednání se sbory a jejich zástupci o kopiích aktuálně platných nájemních smluv a zápisů ze schůzí staršovstev 

 sběr příkladů dobré praxe spolupráce s veřejnou správou v seniorátu a jejich předání vedení církve 

 sběr reakcí ze sborů na nové liturgické formuláře a jejich předání vedení církve 

 výpomocní kazatelé: aktualizace jejich seznamu, způsob podpory a doprovázení  

 ověřování výše navržených úvazků v rámci jednání o připravovaných kazatelských volbách  

 podněty pro zjednodušení povolávání pastoračních pracovníků a jejich předání vedení církve; následně byly zapracovány 

do celocírkevních manuálů a pokynů 

 příprava nové směrnice o cestovném 

 jednání o dalších organizačních a správních záležitostech sborů i seniorátu (spolupráce na přípravě některých synodních 

voleb / žádosti o příspěvky a půjčky z Jeronýmovy jednoty / doporučení pro sociální výpomoc Partnerhilfe / žádosti sborů o 

změnu počtu členů staršovstva o dispens před volbou staršovstev) 

 

----- 

8. ZHODNOCENÍ A VÝHLED 

Globální koronavirová krize, v jejímž ohnisku se aktuálně nacházíme, přináší rovněž církvi nečekaná 

rizika i příležitosti. Kéž v ní na cestě křesťanské víry, naděje a lásky obstojíme. Kéž v ní dokážeme být ku 

pomoci těm, kdo jsou v první linii boje s nemocí nebo jsou nejvíce zasaženi přijímanými 

protipandemickými opatřeními. 

Na cestě k samofinancování do nejisté budoucnosti chce SV aktivně doprovázet zejména ty 

sbory, které se  obávají, zda a jak to zvládnou. Chceme k tomu využít jak organizovanou seniorátní a 

celocírkevní solidaritu, tak i přímé vztahy mezi sbory - velkých s malými, městských s venkovskými, 

sousedské…  
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Máte-li k svému SV důvěru, neváhejte se na něj v případě potřeby obrátit, je zde pro Vás. K 

tomu můžeme využít např. neformální “patronské” propojení mezi sbory a příslušnými členy či 

spolupracovníky SV, které se v mnoha případech velmi osvědčuje. 

Obdobně chceme být jako personálně i hospodářský silný seniorát podle svých možností 

nápomocni i jiným oblastem církve.  

ZPRÁVA SENIORÁTNÍHO VÝBORU PRO KONVENT PRAŽSKÉHO SENIORÁTU 2021  

  

Seniorátní výbor (dále jen SV) informuje konvent o společném životě a činnosti Pražského seniorátu od 

listopadu 2020 do října 2021 (oddíly 1-9). Senior Roman Mazur podává na konci svého druhého 

mandátu po 12 letech svou souhrnou zprávu (oddíl 10).  

 

---- 

1. ŽIVOT SENIORÁTU V DRUHÉM KORONAVIROVÉM ROCE 

Pandemie koronaviru COVID-19 začala v naší zemi po mohutné vlně v zimě 2020/21 ustupovat až na 

konci jara. Relativně normálně jsme prožili období od června do října, nyní (druhá polovina října 2021) 

se zdá, že se situace opět zhoršuje. Krátké mezidobí přechodu k relativnímu normálu nám napovědělo, 

jak by mohl vypadat návrat k běžnému sborovému životu. 

Jarní konference proběhla on-line formou v pátek 26. března. Tématem bylo “Zkouška 

dospělosti: Rozvoj evangelických sborů v časech přechodu na samofinancování”. Konferenci i s jejími 

příspěvky připravila pověřená pracovní skupina ve složení Matěj Cháb, Jan Mašek, Roman Mazur, 

Matěj Opočenský, Zdena Skuhrová, Petr Štulc. Účast byla vysoká (až kolem 100), přibližně z poloviny z 

členů církve mimo náš seniorát. Záznamy příspěvků jsou dostupné on-line: Zaznamy 

Setkání kurátorů kvůli protipandemickým opatřením v posledním roce neproběhla. Doufáme, 

že bude možné se sejít na letošním podzimním setkání v sobotu 27. listopadu dopoledne, opět v 

dejvickém sboru. Pozvaným řečníkem je náš církevní právník a klimentský presbyter Adam Csukás, 

který bude přednášet o tom, kde se v naší církvi vůbec vzali presbyterky a presbyteři. 

Seniorátní den proběhl v neděli 12. září v Dobříši. Mj. na něm proběhla vzpomínková pobožnost 

na Samuele Hejzlara ml., protože velikonočního pohřbu se mnozí ze sboru i seniorátu nemohli 

zúčastnit. 

Červnová rekreace pro seniory kvůli protikoronavirovým opatřením už podruhé za sebou 

odpadla.  

Vizitace se od posledního konventu konaly vzhledem ke koronavirovým omezením jen v 

klimentském (vizitující R. Mazur, E. Potměšilová) a smíchovském sboru (D. Balcar, T. Fendrych). 

 

----- 

2. DŮLEŽITÉ PERSONÁLNÍ ZÁLEŽITOSTI 

Po několikaměsíční těžké nemoci zemřel na počátku velikonočního týdne dobříšský farář Samuel 

Hejzlar ml. Je nám to líto a vyprošujeme rodině Hejzlarových a dobříšskému sboru Boží doprovázení a 

útěchu. 

https://drive.google.com/drive/folders/1PcYB3kOqyez5sZeDamiudxf3CIJly_aQ?usp=sharing
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Novou první farářkou dejvického sboru se od 1. září 2021 po Pavlovi Rumlovi stala Alexandra 

Jacobea. 

Od října 2021 je Anna Pokorná novou farářkou kobyliského sboru s určením pro kazatelskou 

stanici v Roztokách (na úvazek 0,5), a zároveň novou druhou farářkou sboru na Smíchově (na úvazek 

0,4), kde si Maroš Klačko svůj farářský úvazek snížil, aby se mohl více věnovat velkému sborovému 

projektu Komunitního prostoru. 

Novými kurátory a kurátorkami sborů seniorátu se stali Alena Gottwald (Střešovice) Zora 

Kasíková (Hvozdnice), JIndřich Souček (Sedlec-Prčice), Jaroslav Šaroch (Libčice), Hana Štěpánková 

(Jižní Město) a Jan Zvánovec (Braník). 

Vzhledem k výsledkům jarních voleb do synodní rady bude po odchodu Pavla Pokorného na 

místo synodního seniora od listopadu 2021 neobsazen střešovický sbor. Administrací byl pověřen 

Dalibor Antalík. Roman Mazur, který byl zvolen za druhého náměstka synodního seniora, přejde od 

ledna 2022 na místo druhého libeňského faráře. Prvním plnoúvazkovým farářem libeňského sboru se 

od ledna 2022 stane Jakub Malý (po skončení svého mandátu seniorátního faráře v prosinci 2021). 

Místo seniorátního faráře tak bude od 1. ledna 2022 neobsazeno.  

Vzhledem k nutnosti podpořit práci budoucího seniora / budoucí seniorky navrhuje seniorátní 

výbor do rozpočtu 2022 částku 30.000 Kč měsíčně, která bude podle potřeby k dispozici na plat a 

odvody za vedoucího kanceláře, seniorátního faráře nebo pastoračního pracovníka. 

 

----- 

3. VÝPOMOCNÍ KAZATELÉ 

Za nové výpomocné kazatele byli na návrh svých sborů a po úspěšném zdolání všech předepsaných 

zkoušek a voleb v našem seniorátu ordinováni Jan Balcar (Strašnice), Lenka Baštová (Dobříš), Zuzana 

Bruknerová (ochranovský sbor), Oliver Engelhardt (Střešovice), Eliška Härtelová (Dejvice), Vít 

Jakoubek (Kliment), Petr Vacíř, (Kliment) a Kateřina Vojkůvková (Dobříš). 

 Dlouhodobou péči o výpomocné kazatele převzali z pověření seniorátního výboru faráři David 

Balcar a Michal Šourek. Na listopad 2021 chystají víkendové soustředění v Soběhrdech. 

 

----- 

4. NA CESTĚ K SAMOFINANCOVÁNÍ 

Sbory začaly plánovat předepsané odvody do Personálního fondu pro období do roku 2030, jak je 

schválil synod v září 2020. Vzhledem k tomu, že většina pražských sborů má zřetelnou představu o 

budoucnosti svých farářských míst, seniorátní výbor poskytuje pomoc a průběžnou podporu především 

menším a mimopražskými sborům seniorátu. Vzhledem k mnoha neznámým faktorům je hlavní 

strategií seniorátu udržet farářské úvazky na sborech co nejvyšší a co nejdéle, a spořicí a ústupové 

strategie uplatnit až tam, kde je nedostatek financí velmi blízký. Samostatnou iniciativu převzal 

seniorát aktuálně jen v jednání se sbory Soběhrdy - Benešov - Sedlec-Prčice a se sborem ve Škvorci, 

který nakonec z objektivních příčin neobsadí synodem schválené podporované farářské místo. 
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5. ROZTOKY: PŘEFAŘENÍ KAZATELSKÉ STANICE, NÁVRH NA ZALOŽENÍ NOVÉHO SBORU 

Rychle postupující rozvoj evangelického společenství v Roztokách (od roku 2016 znovuobnovená 

kazatelská stanice sboru v Libčicích) vedl k úvahám o zaměstnání duchovního s určením pro práci v 

Roztokách a o založení samostatného sboru. O obojí rostoucí roztocké společenství stojí a vzhledem k 

tomu, že už nyní má parametry středního sboru, seniorátní výbor je podporuje.  

 Proto bylo roztocké společenství po dohodě všech zúčastněných stran (Roztoky, Libčice, 

Kobylisy, seniorátní výbor) pro  období od léta 2021 do léta 2022 přefařeno pod kobyliský sbor. To mu 

následně umožnilo povolat na aktuálně neobsazené místo druhé kobyliské farářky Annu Pokornou (s 

určením pro Roztoky; na 0,5 úvazku). Dalšími kroky jsou návrhy na založení samostatného sboru a 

žádost o prohlášení jejich nového farářského místa za misijní pro první roky existence sboru. Ty jsou 

součástí tisku XXX, společně s podrobným popisem situace a plánů roztockého společenství. 

 

----- 

6. ZRUČ: ZRUŠENÍ SBORU, PLÁN NA VYUŽITÍ BUDOVY 

Vzhledem k situaci ve FS ČCE Zruč nad Sázavou, která už několikátým rokem stagnuje (dlouhodobě 

administrovaný sbor se správní komisí bez možnosti zvolení staršovstva či faráře, minimální počet 

aktivních členů církve, účast na bohoslužbách a na biblických hodinách mezi 5 – 10 návštěvníky, 

přičemž jen jeden je členem ČCE, ostatní účastníci jsou ŘKC či bez vyznání) podal seniorátní výbor 

vnitrocírkevní grantovou žádost na rok 2022, aby získal prostředky na důkladnou analýzu využití 

budovy kostela s farou a přilehlou zahradou, a podává návrh na zrušení sboru (viz tisk XXX). 

Na základě jednání s Diakonií ČCE Střední Čechy o případné spolupráci s FS ČCE Zruč nad 

Sázavou byla ustanovena pracovní skupina ve složení Petr Dvořák (ředitel Diakonie ČCE Střední Čechy), 

Zita Nidlová (fundraiserka), Matěj Opočenský (administrátor), Antonín Kohout (poslední aktivní člen 

sboru), která by v případě schválení grantové žádosti vypracovala plán obnovy kostela i s plánem 

financování obnovy.  

V případě, že by grantová žádost nevyšla, či se po roce plnění studie ukázalo, že nejlepší 

možností je kostel ve Zruči prodat, grantová podpora by se vrátila církvi a přistoupilo by se k návrhu na 

prodej budovy kostela s farou a zahradou. 

 

----- 

7. SENIORÁTNÍ VÝBOR A JEHO SPOLUPRACOVNÍCI 

Seniorátní výbor pracoval ve složení: Roman Mazur, David Balcar, Lenka Ridzoňová (farářští členové), 

Daniel Heller, Jan Mašek, Tomáš Fendrych (laičtí členové), Matěj Opočenský, Pavel Kalus (farářští 

náhradníci), Jana Šarounová, Eva Potměšilová (laičtí náhradníci). Stálými spolupracovníky seniorátního 

výboru jsou také seniorátní faráři Jakub Malý a Karel Müller a seniorátní účetní Olga Poláková. 

Neformální patronáty členů a náhradníků SV nad jednotlivými sbory seniorátu jsou v mnoha 

případech dobrým a funkčním nástrojem doprovázení sborů a jejich klíčových pracovníků,.  

Cyklus pastorálních konferencí (= pravidelných měsíčních porad duchovních) měli ve školním 
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roce 2020/21 na starost Roman Mazur a Martin Sabo. Většina setkání se uskutečnila on-line formou, 

závěrečné červnové setkání proběhlo formou večera u grilu na libeňské zahradě. 

Revize hospodaření proběhly podle plánu ve čtyřech sborech: Benešov, Kladno, Kliment, 

Vršovice. Byla rovněž vykonána revize seniorátního hospodaření. Seniorátní revizoři rovněž vypomohli 

sboru Jižní Město, který se ocitl dočasně bez vlastních zvolených revizorů. Tým revizorů pracoval ve 

složení: Jana Fučíkovská, Jaroslav Günter, Tomáš Jelínek, Štěpán Nadrchal, Eva Svobodová, Jakub Šilar, 

Alena Thurzová. Výsledky jejich revizorské práce jsou shrnuty v tisku 6. 

 

----- 

8. DALŠÍ ČINNOST SENIORÁTNÍHO VÝBORU A JEHO ČLENŮ I SPOLUPRACOVNÍKŮ 

Seniorátní výbor se kromě záležitostí zmíněných výše a v jiných tiscích věnoval mnoha pravidelným i 

aktuálním záležitostem a úkolům, např.: 

- průběžná podpora menších sborů 

- průběžná podpora projektu Jídlo pro potřebné  

-  průběžná podpora misijních projektů Pastoral Brothers a Nekostel seniorátních farářů 

-  výpomocní kazatelé: aktualizace jejich seznamu, jednání o jejich průběžné podpoře a doprovázení  

 

----- 

9. ZHODNOCENÍ A VÝHLED SENIORÁTNÍHO VÝBORU 

Globální koronavirová krize: Připravila nás o mnohé blízké a na dlouhou dobu o “normální život”. 

Prudce snížila aktivitu sborů a účast na životě církve. Jejím nepřímým pozitivním důsledkem je, že jsme 

se ve sborech a církvi rychle zorientovali v digitálním světě a prostředí, pro spojení mezi sebou 

navzájem i pro prezentaci našich aktivit navenek. Zároveň jsme si ovšem uvědomili, že osobní setkání 

jsou pro život i život víry nenahraditelná. V některých sborech přispěla absence normálních možností 

setkávat se a komunikovat k narůstání napětí v obtížných úkolech a situacích. Díky dobrému a věci 

přiměřenému vedení synodní rady jsme zvládli bez větších obtíží překonat všechny administrativní a 

organizační překážky (jako např. nemožnost konání sborových shromáždění a farářských voleb...). 

Musíme vytrvale věnovat pozornost těm, kdo jsou stranou, protože nezvládají pracovat s nástroji 

digitálního a internetového světa. K důkladnějšímu zhodnocení dopadů a následků pandemie na 

církevní život a službu nám stále chybí potřebný odstup.  

Na cestě k samofinancování: Vzrůstající tlak na finanční odvody má i pravidelné nefinanční důsledky. 

Menší sbory jsou tak ve větším nebezpečí vztahových problémů či propadnutí “blbé náladě”. Seniorátní 

výbor se tomu snaží čelit kontinuálním doprovázením a podporou všech menších sborů.  

 

----- 

10. OHLÉDNUTÍ ROMANA MAZURA NA KONCI DVANÁCTILETÉHO PŮSOBENÍ VE FUNKCI SENIORA 

 

Děkuji 

- Děkuji duchovním a starším seniorátu za důvěru projevenou dvojím zvolením a za přátelský a 
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bratrsko-sesterský přístup ke společné práci a službě. Snažili jsem se vést seniorát především 

vlastním příkladem a neformálně a tento styl vedení byl téměř vždy akceptován, takže k 

formálním procedurám jsme museli sáhnout jen zcela výjimečně.  

- Děkuji konventu za to, že mi umožnil (díky financování místa seniorátního faráře a jeho 

obsazení kolegou Jakubem Malým) věnovat se dlouhodobě seniorské práci, aniž by tím byl 

negativně poznamenán můj domovský libeňský sbor, mé zdraví či rodina.  

- Děkuji za štědrou finanční solidaritu větších a bohatších sborů, jak ji průběžně projevují svými 

příspěvky do seniorátního solidárního fondu, sbírkami na celocírkevní a seniorátní účely i jinak. I 

díky nim zvládáme v rámci seniorátu přechod na samofinancování doposud bez toho, že by 

vznikala příliš velká napětí či neslušné rozdíly napříč většími a menšími sbory. Vytrvejme v tom!  

- Děkuji všem členům a spolupracovníkům obou seniorátních výborů, jmenovitě Petrovi 

Firbasovi, Zdeně Skuhrové, Davidu Balcarovi a Danovi Hellerovi (z obou SV), Evě Mikšíkové, Silvii 

Rosenové (z libeňského sboru) a Jakubovi Malému. Díky Vám všem nebylo nikdy období, kdy 

bych se na schůze a společnou práci netěšil, díky Vám všem jsem ani v nejnáročnějších úkolech 

neměl nikdy pocit osamělosti. 

 

Prosím  

- Prosím Vás všechny, abyste podobně velkoryse spolupracovali i s mým nástupcem / nástupkyní 

a (staro)novým seniorátním výborem. 

- Dopustil jsem se rovněž chyb, opomenul některé důležité věci. Prosím o Vaši velkorysost, 

pochopení a odpuštění. 

 

Hodnotím a analyzuji:  

- Pražský seniorát ČCE je živý a dobře fungující. Personální i finanční silou se vymyká z celku 

církve, který v období přechodu na samofinancování výrazně slábne. Není to zásluha ani vina 

pražských evangelíků, je to dáno objektivními demografickými trendy, které na úkor jiných 

oblastí naší církve posilují pražské sbory stálým přílivem mladých evangelíků, kteří v Praze 

studují, pracují a mnohdy se usazují. O to významnější je naše výše zmíněná solidarita s 

menšími sbory a chudšími oblastmi, a to nejen v našem seniorátu. 

- Výše zmíněný průběžný příliv mladých evangelíků do Prahy zakrývá misijní deficit, který máme 

společně s celkem církve i ve sborech našeho seniorátu. Pokud za aktuálního stavu duchovního 

tápání a hledání velké části naší společnosti nachází křesťanské zvěstování v evangelickém 

zabarvení jen velmi malý ohlas, chybu musíme hledat nejprve u sebe. Po celou dobu jsem se 

snažil otevírat toto téma na všech rovinách církevní práce a navrhovat změny.  

- Křesťanské a svědecké nasazení našich klíčových lidí - profesionálních duchovních i 

angažovaných dobrovolníků, jako jsou kurátoři nebo presbyteři - je vysoké a hodné respektu. 

Bylo mi dáno nahlédnout ho nejen v časech klidných a úspěšných, ale i v časech krizí a napětí. 

Nároky na ně prudce rostou. Po celou dobu svého seniorování jsem se snažil o to, abych já i celý 

tým členů a spolupracovníků SV působili jako “služebníci služebníků Božích” a pomáhali jim tyto 
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jejich úkoly a břemena spolunést.   

- Vztahová napětí ve sborech, která jsme se snažili pastýřským doprovázením zmírňovat, se 

nejčastěji týkala duchovních a jejich role a postavení ve sboru. Typicky šlo o nesoulad mezi 

farářskou dvojicí na jednom sboru nebo o nesoulad mezi nepsanou tradiční představou o roli 

(prvního) faráře a jinou představou některých presbyterů a aktivních členů. Někdy organizační 

či emocionální neuspořádanost farářské osobnosti zatížila laické spolupracovníky příliš velkým 

břemenem. Další pravidelnou zápletkou byla vyjadřovaná nespokojenost výrazné nefarářské 

osobnosti (kurátor, presbyter, velmi aktivní laik) se způsobem práce duchovního sboru. Často 

jsme dlouho nebo vůbec nedokázali nahlédnout, zda byla oprávněná nebo nikoliv.   

- Za své hlavní přínosy seniorátu považuji nastavení týmového stylu práce v pozitivní atmosféře 

na všech úrovních, průběžně posilování vzájemné solidarity při přechodu na samofinancování a 

otevřenost a podporu vůči novým projektům a formám práce (jako byly a jsou např. revitalizace 

berounského sboru, projekt “Jídlo pro potřebné”, misijní projekty seniorátních farářů Pastoral 

Brothers a Nekostel, proběhlé i plánované proměny far na komunitní centra, podpora nového 

roztockého společenství…).  

 

Těším se:  

- Těším se na svou novou roli druhého libeňského faráře, na setkávání při pastorálkách a 

konventech, kde budu opět jen řadovým účastníkem, a na pokračování spolupráce s Vámi z 

nové pozice člena synodní rady. 

- A těším se na neformální večírek na rozloučenou se seniorskou funkcí, na který zvu všechny 

čtenáře této zprávy, pokud ji stihnou přečíst před večerem 7. listopadu. Podrobnosti a 

kontaktní adresa zde: https://forms.gle/Cjqq6E9iyw9SmuFm8 
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